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Rusza budowa 
nowej siedziby OSP 
\\\ MILANÓWEK 

Budowa nowej siedziby OSP, która od siedmiu miesięcy  
była wstrzymana z powodu braku zgody konserwatora  
na przesadzenie jednego drzewa, rozpocznie się w przyszłym 
tygodniu.     

Nowa siedziba OSP ma stać się Milanowskim Centrum Bezpieczeństwa

Strajk maszynistów WKD! 
\\\ REGION 

Wczoraj podczas rozmów 
ostatniej szansy o postulatach 
płacowych związkowców  
z zarządem WKD nie doszło 
do porozumienia. To oznacza, 
że w środę, 15 listopada    
odbędzie strajk ostrzegawczy 
organizowany przez Związek 
Zawodowy Maszynistów 
Kolejowych w Polsce oraz 
NSZZ „Solidarność” Regionu 
Mazowsze. Pociągi WKD  
w porannym szczycie nie będą 
jeździć!    

J ak zapowiadano wszystkie pocią-
gi WKD planowane w rozkładzie 

jazdy w dniu 15 listopada w godzi-
nach 6.00-8.00 zatrzymają się na 
najbliższej stacji. Podczas mediacji 
w ubiegłym tygodniu nie osiągnięto  
porozumienia.

Rozpoczęte we wtorkowe południe 
rozmowy ostatniej szansy między za-
rządem spółki WKD a związkowcami 
były ostatnią możliwością, by uniknąć 
problemów pasażerów w porannym 
szczycie. – Pracodawca zaproponował 
wzrost wynagrodzeń w przyszłym 
roku, najpierw od lipca, a później od 

kwietnia. Ale te propozycje nie były 
przedmiotem negocjacji, dlatego roz-
poczynamy strajk ostrzegawczy – in-
formuje, uczestniczący w rozmowach, 
Sławomir Centkowski, wiceprezydent 
Związku Zawodowego Maszynistów 
Kolejowych w Polsce.

15 listopada od 6 do 8 pociągi WKD nie będą jeździć!
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

W Kadach, w gminie  
Grodzisk Mazowiecki 
wspólnymi siłami ratowano 
las społeczny przed gatunkami 
inwazyjnymi. Jakie są 
proste i ekologiczne metody 
ograniczania występowania 
roślin agresywnych?     

W kilka godzin udało się miesz-
kańcom wsi Kady i społecz-

nikom uratować las społeczny, który 
został utworzony w kwietniu, podczas 

Dnia Ziemi.  Ma powierzchnię 400 me-
trów kwadratowych i znajduje się przy 
świetlicy wiejskiej. Wokół posadzonych 
drzew pojawiły się jednak gatunki in-
wazyjne: sumak octowiec i nawłoć 
kanadyjska. Jak z nimi walczyć – pod-
powiedzieli ekolodzy. – Spotkaliśmy 

się z urzędnikami z Grodziska Mazo-
wieckiego i przedstawiliśmy koncepcję 
wyeliminowania sumaka i nawłoci. Po-
prosiliśmy o zrębki, czyli gałązki drzew 

zmieszane z liśćmi. Kartony udostępnił 
jeden ze sklepów z Grodziska i udało 
się! – mówi Marcin Iwankiewicz, pre-
zes Stowarzyszenia Moc Korzeni.

\\\   Karton i zrębki,  
czyli mieszkańcy w akcji  

 Technika ściółkowania polega na 
wyłożeniu terenu kartonami, które po-
magają stworzyć barierę między ist-
niejącą florą, a z czasem, rozkładając 

się w glebie, przyciągają dżdżownice. 
Te z kolei użyźniają ziemię. Na kartony 
trzeba było jeszcze wysypać zrębki, ale 
chętnych nie brakowało. Dzieci rozkła-

dały kartony, a dorosłym do zmierzchu 
udało się uporać z górą gałęzi i liści. – 
To była ciężka praca, ale dzięki tej akcji 
poznałem niektórych mieszkańców, z 
którymi na koniec rozpaliliśmy ognisko 
i wymieniliśmy uwagi, nie tylko o ogro-
dach – mówi Marcin Markowski, sołtys 
Kad. W planach sołtysa jest utworzenie 

w tym miejscu mini parku z roślinami 
pokazowymi, które mieszkańcy mogą 
zasadzić w swoich ogrodach.  – Po-
stawimy ławki i leżaki. Obok znajduje 
się plac zabaw dla dzieci, dorośli bę-
dą mogli odpocząć na ławce i mieć na 
oku bawiące się dzieci – dodaje Marcin 
Markowski. Sołtys ma też nadzieję, że 
uda się zaangażować mieszkańców, by 
wykonali budki lęgowe dla ptaków.

\\\   Kolejne akcje w planach
 W urządzaniu terenów zielonych i 

tworzeniu miejsc rekreacyjnych w gmi-
nie pomagają Zieloni Powiatu Grodzi-
skiego. – Wspólnymi siłami budujemy 
nową przestrzeń dla nas i tworzymy 
więzi – mówi Mirosław Kaznowski, 
przewodniczący Koła Zielonych w Gro-
dzisku Mazowieckim. O tym, że warto 
spędzać aktywnie czas we wspólnym 
gronie, mieszkańcy mogli się przeko-
nać podczas kolejnej akcji 11 listopada, 
przy ulicy Chełmońskiego w Grodzisku 
Mazowieckim. 

Jolanta Erol
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Grodzisk jest liderem  
nie tylko w rozwoju 
gospodarczym i działaniach 
proekologicznych. To także 
miasto przyjazne dużym 
rodzinom i seniorom. 
Realizowany tu program Strefa 
Aktywnego Seniora stwarza 
możliwość aż 650 osobom,  
aby aktywnie i w towarzystwie 
spędzać jesień życia.      

W każdym tygodniu strefa orga-
nizuje dla seniorów ok. 80 róż-

nych zajęć. Wachlarz aktywności jest 
bogaty. Seniorzy mogą brać udział w 
zajęciach językowych, plastycznych a 

także warsztatach tańca towarzyskie-
go, tai-chi, ćwiczeniach odmładzają-
cych, jodze i pilatesie. W ramach strefy 
spotykają się także miłośnicy brydża 
czy szachów. Bez ograniczeń przyjmuje 
chętnych na spacer z kijkami instruktor 
Nordic Walking. Na inne zajęcia trzeba 
się zapisywać. 

Strefa organizuje także spotkania 
o charakterze psychoedukacji jak kon-
ferencja poświęcona relacjom rodzin-
nym: Nie oceniaj, towarzysz.  

\\\   Erasmus także dla babci
Grodziscy seniorzy we wrześniu 

tego roku wzięli udział w programie 
Erasmus+. Uczestnicy kursów języ-
ka niemieckiego pojechali do Austrii. 
Spędzili tam tydzień, podczas którego 
uczestniczyli w szkoleniach w zakresie 
języka niemieckiego, poznawali także 
historię i kulturę Austrii. W programie 
znalazło się m.in. zwiedzanie muzeum 
Sisi i wiedeńskiej katedry św. Szczepa-
na. 

Strefa Aktywnego Seniora to pod-
powiedz i nadzieja. Nie warto bać się 
czasu, gdy przestaje się być aktywnym 
zawodowo. Dzięki strefie można wów-
czas zacząć robić to na co nigdy nie było 
czasu, być razem z innymi i dobrze się 
bawić! Strefa to także rozwiązanie dla 
zapracowanych dorosłych już dzieci se-

niorów, które martwią się o to jaki ich 
matki czy ojcowie spędzają wolny czas. 

Seniorzy korzystają z bogatej infra-
struktury miasta, ale także z 20 świetlic 
wiejskich, które znajdują się na tere-
nie gminy. Koordynatorem strefy jest 
współtwórca i dyrektor Grodziskiego 
Chóru Bogoryja Marcin Mazur. Wszyst-
kie informacje na stronie Strefa Aktyw-
nego Seniora na Facebooku.   

Beata Pawłowicz

Miasto na jesień życia

W programie Erasmus + znalzło się m.in. zwiedzanie muzeum Sisi  
i  wiedeńskiej  katedry św. Szczepana
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Akcja ściółkowanie! 
Tak powstaje las społeczny

Kartony i zrębki pomogą zwalczyć sumaka i nawłoć

W kilka godzin góra zrębków trafiła do lasu społecznego
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„Tu powstanie mini park 
z roślinami pokazowymi, 

ławkami i leżakami”

„Kartony udostępnił  
jeden ze sklepów  

z Grodziska i udało się!”
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\\\ MILANÓWEK 

Pod koniec października 
Milanówek podpisał umowę 
na budowę pięciu kolejnych 
ulic. Stan wielu ważnych  
dla mieszkańców dróg 
poprawi się przed końcem 
przyszłego roku, także  
za sprawą dotacji, 
jakie uzyskało miasto.     

U mowa, podpisana przez wice-
burmistrz Paulinę Gawrońską z 

wykonawcami inwestycji drogowych, 
wyłonionych na drodze przetargu, 

dotyczy modernizacji ulic: Falęckiej, 
Kasprowicza, Dzierżanowskiego, 
Szczepkowskiego, Norwida. Dotację  
w wysokości 4 mln zł miasto na ten cel 
otrzymało od marszałka wojewódz-
twa. Czas realizacji tego projektu to 
koniec przyszłego roku. 

Przypomnijmy także, że dzięki 
jednej z dotacji z Polskiego Ładu (9,5 
mln zł) zostaną wyremontowane 
także ulice: Wojska Polskiego, Żabie 
Oczko i Literacka. Umowa już została 

podpisana, a prace wkrótce mają się  
rozpocząć.

To jednak nie wszystko, jeśli cho-
dzi o milanowskie inwestycje drogowe. 

Jak poinformował nas burmistrz Piotr 
Remiszewski, miasto otrzymało kolej-
ną dotację z Polskiego Ładu w kwocie  

8 mln 900 tys. zł na modernizację 
sześciu następnych ulic. Te ulice to: 
Grodeckiego (ma być przebudowana 
od Krasińskiego do Podgórnej), Space-
rowa (od Mickiewicza do Krasińskiego) 
i Leśny Ślad (od Podgórnej do Krasiń-
skiego). A także Mickiewicza, Warszaw-
ska (od Smoleńskiego do Piłsudskiego) 
oraz Sportowa. Przetarg na wykonanie 
tych inwestycji miasto planuje ogłosić 
w grudniu.

Beata Pawłowicz

Remontują  
kolejne ulice

Wiceburmistrz Milanówka Paulina Gawrońska podpisała umowę  
z wykonawcami remontu i budowy pięciu milanowskich ulic
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\\\   O co toczy... się spór?
Rozmowy o podwyżkach rozpo-

częły się w czerwcu. 
– Koleje Mazowieckie otrzymały 

wzrost wynagrodzeń od 1 lipca, a w 
WKD jeszcze 1 października nikt nie 
miał pewności, kiedy otrzymamy 500 
zł podwyżki – tłumaczy Sławomir 
Centkowski. Dlatego 1 października 
związkowcy, w ramach ustawy o roz-
wiązywaniu sporów zbiorowych, wy-
stosowali pismo z żądaniem wzrostu 
pensji o 1.000 zł od 1 lipca i 800 zł od 1 
stycznia 2024 r. Po tym piśmie Zarząd 
WKD wypłacił podwyżkę 500 zł od 1 
lipca, pozostało do ustalenia, co z pozo-
stałymi kwotami i w jakich terminach 
zostaną wypłacone. 

\\\   Strajk zgodny z prawem
W referendum dotyczącym pla-

nowanej akcji strajkowej na 273 pra-
cowników uczestniczyło ponad 200 
osób. 92% poparło strajk. – Naszym 
celem nie jest strajk, bo szanujemy 
podróżnych, dzięki nim mamy pracę. 
Walczymy o wszystkich pracowników, 
ale wśród nich maszyniści w WKD 

są najgorzej wynagradzaną grupą w 
spółkach kolejowych – mówi Sławomir 
Centkowski. Związkowcy mają zamiar 
wykorzystać narzędzia wynikające z 
ustawy, czyli jednorazowe prawo do 
dwugodzinnego strajku. Kolejna tura 
rozmów ma się odbyć 28 listopada.

\\\   Stanowisko WKD
Zarząd Spółki WKD wyjaśniał, że 

zostały wypłacone pracownikom pod-
wyżki wynagrodzeń w wysokości 500 
zł brutto od 1 lipca a pomimo tego, 
związki zawodowe żądają kolejnej pod-
wyżki wynagrodzeń w roku 2023. W 
komunikacie czytamy, że prowadzone 
są mediacje w celu załagodzenia sporu i 
doprowadzenia do osiągnięcia porozu-
mienia. Spółka potwierdziła, że kolejne 
spotkanie mediacyjne planowane jest 
na 28 listopada i jednocześnie ostrze-
gła, że w środę, 15 listopada możliwe są 
utrudnienia na linii WKD. Sytuacji nie 
ułatwia fakt, że 3 listopada Rada Nad-
zorcza WKD odwołała z funkcji członka 
zarządu Jolantę Dałek, dyrektora ds. 
ekonomiczno-finansowych. Obecnie 
skład jest dwuosobowy.

\\\   Co z pasażerami?
Dla pasażerów WKD-ki z dwóch 

powiatów: grodziskiego i pruszkow-
skiego środowy protest jest kolejnym 
problemem z dotarciem do Warszawy. 
Od września pociągi WKD już nie dojeż-
dżają do Śródmieścia Warszawy przez 
remont torów na dworcu Warszawa 
Zachodnia prowadzonym przez PKP 
PLK, o czym pisaliśmy w „Przeglądzie 
Regionalnym”. Trudno też zrozumieć, 
dlaczego w jednym czasie prowadzone 
są prace na Dworcu Zachodnim, zapla-
nowane przez PKP PLK i roboty przy 
przebudowie trasy WKD. Alternatywą 
podczas środowego strajku, choć pew-
nie nie dla wszystkich, może być SKM, 
której rozkład jazdy zmienił się w nie-
dzielę. Ze stacji PKP w Pruszkowie po-
ciągi linii S1 odjeżdżają o godz.: 04.39, 
04.57, 05.13, 06.23, 06.42, 07.14, 07.35 
i 08.24. Do Warszawy Centralnej dojeż-
dżają w 20 minut, choć w ostatnim cza-
sie sporo było awarii zarówno taboru, 
jak i urządzeń sterowania ruchem. Po 
godzinie ósmej pociągi Wkd-ki mają 
już jeździć.

Jolanta Erol

Strajk maszynistów WKD!

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Do 24 listopada br.  
w oczekiwaniu na pociąg,  
w Poczekalni PKP  
– Przestrzeń Kulturze 
Przyjazna w Grodzisku 
Mazowieckim można  
oglądać wystawę „Chłopi  
w Archiwum”     

W ystawa jest ściśle związana z 
filmem animowanym zrealizo-

wanym techniką malarską w oparciu 
o nagrania z aktorami „Chłopi”, który 
wszedł na ekrany kin w październiku 
i zbiera bardzo dobre recenzje. Film 
obejrzało już ponad milion widzów. 
Materiały archiwalne zaprezentowane 

na planszach wystawowych pochodzą 
z zasobu Archiwum Państwowego w 
Warszawie. Na wystawie kadry z filmu 
zestawiono z dokumentami, księgami, 
zdjęciami, gazetami, wycinankami, po-
cztówkami. Opowiadają one o tamtej 
epoce i jej bohaterach. O życiu chłopów 
i ich folklorze, o zmianach społecznych, 
o Reymoncie, jak też o sztuce Młodej 
Polski, która wywarła wyraźny wpływ 
i na autora powieści, i na najnowszą 
ekranizację.

Powieść Władysława Stanisława 
Reymonta uważana była za przewod-

nik po polskiej duszy. Ale co wspólnego 
ma Reymont, wykorzystane w filmie 
obrazy Józefa Chełmońskiego z Grodzi-
skiem Mazowieckim i jego okolicami? 
Okazuje się, że całkiem sporo. Reymont 
zatrudnienie znalazł na kolei. Pracował 
jako pomocnik dozorcy plantowego 
(odpowiednik dzisiejszego tormistrza) 
na Drodze Żelaznej Warszawsko-Wie-
deńskiej, której pierwszy oddany do 
użytku odcinek prowadził właśnie do 
Grodziska Mazowieckiego. Jego raporty 
służbowe były dla przełożonych zbyt 
literackie, dlatego nie zagrzał zbyt dłu-
go miejsca na kolei. Reymont leczył się 
również w Zakładzie Hydropatycznym 
doktora Bojasińskiego w Grodzisku 
Mazowieckim. 

Ale to nie koniec związków pisa-
rza z koleją, ponieważ w 1900 roku 
w pobliżu dzisiejszej stacji Warszawa 
Włochy miał miejsce wypadek kolejo-
wy. Niegroźnie poszkodowany był też 

Reymont. Otrzymał wysokie odszko-
dowanie, co zapewniło pisarzowi nie-
zależność finansową.

W filmie wykorzystano także obra-
zy J. Chełmońskiego „Bociany’ i „Babie 
lato”, mieszkającego w nieodległej od 
Grodziska Mazowieckiego Kuklówce.  

Podczas otwarcia wystawy wice-
burmistrz Grodziska Mazowieckiego 
Tomasz Krupski podziękował za coraz 
lepiej układającą się współpracę z Ar-
chiwum Państwowym. 

Tekst i zdjęcie
Sławomir Sadowski

„Chłopi” na grodziskim dworcu

Umowa już została 
podpisana,  

a prace wkrótce  
mają się rozpocząć

Otwarcie wystawy uświetnił  
występ Białego Chóru z Grodziska 
Mazowieckiego

Film obejrzało już  
ponad milion widzów

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ BRWINÓW 

Główny Inspektorat 
Transportu Drogowego 
finalizuje prace związane 
z instalacją systemu 
odcinkowego pomiaru 
prędkości na drodze 
wojewódzkiej nr 719  
w lokalizacji Kanie – Otrębusy.     

J ak poinformowało nas biuro infor-
macji i promocji Głównego Inspek-

toratu Transportu Drogowego, wyko-
nawca zamontował już konstrukcje, 
przeprowadzono także tzw. wzorcowa-
nie odcinka drogi, który zostanie objęty 
kontrolą. – W listopadzie planowana 
jest wymagana przepisami legalizacja 
urządzeń – dodało biuro.

\\\   Skuteczne narzędzie
Trasa nr 719 to jedna z blisko 40 

lokalizacji, wybranych do montażu od-
cinkowego pomiaru prędkości przez 
GITD w ostatnich miesiącach. Jak pod-

kreśla inspektorat, odcinkowe pomia-
ry prędkości to skuteczne narzędzie 
w walce z piratami drogowymi, a ich 
celem nadrzędnym jest zapewnienie 
bezpieczeństwa na drogach. 

Na drogach w całym kraju urzą-
dzenia GITD zarejestrowały tysiące 

wykroczeń, takich jak 209 km/h na 
liczniku przy ograniczeniu prędko-
ści do 60 km/h (fotoradar DK 77), 
191 km/h przy ograniczeniu do 100 
km/h (opp Tarnów), 165 km/h przy 
ograniczeniu do 50 km/h (fotoradar 
DK 43), czy 169 km/h przy ogranicze-

niu prędkości do 90 km/h (opp Sule-
chów). Jak tragiczne skutki powoduje 
nadmierna prędkość, przekonaliśmy 
się w tym roku kilkukrotnie, śledząc 
skutki wypadku w Krakowie, w którym 
zginęło czterech młodych mężczyzn, 
czy na autostradzie A1, w którym 
zginęła trzyosobowa rodzina. Do obu 
zdarzeń przyczyniły się m.in. ogromne  
prędkości. 

\\\   Kiedy ruszy odcinkowy  
pomiar prędkości?

Według statystyk, na trasach z 
odcinkowym pomiarem prędkości 
dochodzi do mniejszej liczby wypad-
ków. Mniej jest też ofiar śmiertelnych 
i mniej rannych. Spada nie tylko liczba 
zdarzeń drogowych, ale zmieniają się 
też zachowania kierowców – zdecydo-
wana większość zdejmuje nogę z gazu 
– ponad 80% kierowców jeździ z do-
zwoloną prędkością.

Ostateczny termin uruchomienia 
urządzeń weryfikujących prędkość 
pojazdów na trasie pomiędzy Kania-

mi a Otrębusami jest uzależniony od 
prac zakładów energetycznych, a więc 
podmiotów niezależnych od GITD. – 
Czekamy na doprowadzenie przyłącza 

energetycznego – poinformował Głów-
ny Inspektorat Transportu Drogowego.

Anna Żuber

O krok od odcinkowego pomiaru prędkości 

Według statystyk, na trasach z odcinkowym pomiarem prędkości dochodzi  
do mniejszej liczby wypadków, mniej jest też ofiar śmiertelnych i rannych

Ostateczny termin 
uruchomienia urządzeń 
GITD na trasie pomiędzy 

Kaniami a Otrębusami 
jest uzależniony od prac 

zakładów energetycznych

\\\ PRUSZKÓW 

Warszawski Rower Publiczny 
jest kompatybilny z systemami 
w ościennych miastach.  
Veturilo można zwrócić  
w Otwocku, Piasecznie  
i Pruszkowie. Sezon trwa  
do końca listopada.     

O d 30 października użytkownicy 
roweru miejskiego ze stolicy mogą 

korzystać z systemów w Otwocku (Ot-
wocki Rower Miejski), Piasecznie (Pia-
seczyński Rower Miejski) i Pruszkowie 
(Pruszkowski Rower Miejski) a także 
w Markach (Koło Marek) – informuje 
Urząd Miasta Stołecznego Warszawy. 
Rowery wypożyczone w Warszawie 
można zwrócić w tych miastach, ale 
też jadąc z Otwocka, Piaseczna czy 
Pruszkowa mamy możliwość oddania 
roweru w stolicy. – Zmodernizowa-
liśmy Veturilo i zapewniamy miesz-
kankom i mieszkańcom największy 
i najnowocześniejszy system roweru 
publicznego w Polsce. A tegoroczne po-
miary ruchu rowerowego okazały się 
rekordowe – mówi Michał Olszewski, 
wiceprezydent Warszawy.  Stołeczne 
Veturilo to dokładnie 3266 rowe-
rów, w tym 300 elektrycznych oraz  
325 stacji. 

Według danych warszawskiego 
Zarządu Dróg Miejskich mieszkańcy 
Pruszkowa mają do dyspozycji 78 ro-
werów, Otwocka – 70 a Piaseczna – 40.

Jednoślady są oznaczone marką 
„swojego” miasta. Przy wypożyczaniu 

obowiązuje taryfa właściwa dla syste-
mu, z którego pochodzi konkretny ro-
wer. Każdy ma wbudowaną zasuwaną 
blokadę na koło (tzw. o-lock). Dzięki 
temu możliwy jest ich zwrot na tere-
nie Warszawy, która zrezygnowała od 
tego roku z klasycznych stacji z elek-
trozamkami. Rowery z podwarszaw-
skich miejscowości mają zapięcia dwu-
systemowe – wejście na elektrozamek 
na przednim kole oraz zasuwany za-
mek “warszawski” na tylnym. Kompa-
tybilność działa w obie strony. Rowery 
Veturilo można zwrócić pod Warszawą 
pozostawiając je w obrębie stacji  po-
przez zamknięcie blokady o-lock. – W 
poprzednich latach odnotowaliśmy ty-
siące międzymiastowych przejazdów 
rowerowych. Dzięki nowej, wygodniej-
szej formule będzie ich jeszcze więcej. 
Naszym celem jest stworzenie spójnej 

i efektywnej sieci komunikacji rowero-
wej, która wzbogaci ofertę transporto-
wą nie tylko stolicy, ale i całego regio-
nu – dodaje Tomasz Wojtkiewicz, CEO 
Nextbike. Niewiele czasu pozostało, by 
skorzystać z tej możliwości, ponieważ 
sezon Veturilo tradycyjnie trwa do koń-
ca listopada. Jest jednak zapowiedź, że 
porozumienie ma obowiązywać także 
w przyszłych latach. Tegoroczny sezon 
rowerowy z pewnością będzie rekor-
dowy choćby dlatego, że przedłuży go 
wyjątkowo ciepła jesień. Kto bije re-
kordy ? Okazuje się, że w Warszawie 
rowerami najczęściej jeżdżą mężczyź-
ni. Kiedy ? Najpopularniejszym dniem  
jest… czwartek. Miłośnikom rowero-
wych podróży życzymy wielu miłych 
wrażeń na trasie. 

Jolanta Erol

Veturilo z Warszawy 
do Pruszkowa

Podróż dla wytrwałych między Warszawą a Pruszkowem
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\\\ RASZYN 

Gmina Raszyn prowadzi 
kontrole gospodarstw  
w sezonie grzewczym  
i przypomina,  
że od 1 stycznia 2023 r. 
na terenie województwa 
mazowieckiego nie wolno 
używać kopciuchów.     

P oczątek sezonu grzewczego to dla 
pracowników urzędu gminy czas 

rozpoczęcia kontroli pieców grzew-
czych na paliwo stałe. Kontrole prze-
prowadzane są przez uprawnionych 
pracowników Referatu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Komunalnej Urzę-
du Gminy w Raszynie, którzy spraw-
dzają klasę użytkowanego kotła, rodzaj 
stosowanego opału w tym świadectwo 
jakości paliw, a także wilgotność drew-
na. By potwierdzić czy nie dochodzi 
do spalania odpadów, pobierany jest 
popiół z palenisk do analizy fizykoche-
micznej. Kontrole są przeprowadza-
ne z pracownikami akredytowanego 
Centralnego Laboratorium Pomiaro-
wo-Badawczego, odpowiedzialnymi 
za pobór popiołu do analizy w asyście 
funkcjonariuszy Policji. Pracownicy 
Urzędu Gminy wykorzystują do swo-
ich działań mobilne laboratorium jako-
ści powietrza tzw. smogowóz, drona z 
modułem pomiarowym analizującym 
skład dymu z kominów oraz wilgot-
nościomierze do badania wilgotności 
drewna opałowego. – Obecnie w bazie 
danych mamy zarejestrowanych na te-
renie gminy 494 piece poniżej 3 klasy. 

Sukcesywnie sprawdzamy „kopciuchy” 
– mówi Monika Marszałek, kierownik 
Referatu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Komunalnej Urzędu Gminy w Ra-
szynie. Zgodnie z uchwałą nr 162/17 z 
dnia 24 października 2017 r. Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego tzw. 
uchwałą antysmogową dla Mazowsza 
od 1 stycznia 2023 r. nie wolno używać 
kotłów na węgiel lub drewno niespeł-
niających wymogów dla klas 3,4 lub 
5 według normy PNEN 303-5:2012, 
czyli tzw. kopciuchów. Urzędnicy gminy 
zachęcają do skorzystania z dotacji na 
wymianę pieca niespełniającego norm. 
Pracownicy urzędu przypominają, że 
zgodnie z art. 225 Kodeksu karnego: 
Kto osobie uprawnionej do przepro-
wadzania kontroli w zakresie ochrony 
środowiska lub osobie przybranej jej 
do pomocy udaremnia, lub utrudnia 
wykonanie czynności służbowej, pod-
lega karze pozbawienia wolności do 
lat 3. Podejrzenie spalania odpadów 
można zgłaszać do Urzędu Gminy Ra-
szyn pod nr tel. 22 701 79 16  lub e-mail 
osgk@raszyn.pl. Poza godzinami pracy 
urzędu, zawiadomienia przyjmuje Ko-
misariat Policji w Raszynie.

Jolanta Erol

Masz kopciucha? 
Będziesz kontrolowany
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STAROSTWO POWIATOWE  W PRUSZKOWIE ul. Drzymały 30, Pruszków, tel. 22 738 14 00

https://samorzad.gov.pl/web/powiat-pruszkowski

P R O M O C J A

 Starostwo powiatowe w Pruszkowie w tym roku 
dysponuje budżetem w wysokości 223 mln zł.  
Z tego 87 mln zł ma być przeznaczone na inwesty-
cje. Najdroższe przedsięwzięcie to budowa drugiej 
części budynku, a także modernizacja sali gimna-
stycznej Liceum Ogólnokształcącego im. T. Koś-
ciuszki. Jak przebiegają prace, czy koniec czerwca 
2024 r. to realny termin zakończenia?
W liceum realizujemy obecnie II etap prac. Pierwszy 
budynek jest już gotowy, drugi powstaje pomiędzy 
nowym a salą gimnastyczną. W trakcie dobudowy 
okazało się, że trzeba wykonać dodatkowe prace przy 
sali gimnastycznej, w związku z tym o 4 miliony zwięk-
szył nam się budżet łączny. Pierwszy etap kosztował  
40 milionów złotych, za drugi zapłacimy w przyszłym 
roku ponad 30 milionów złotych. Mamy bardzo dobre-
go wykonawcę, firma Strabag wykazała się na naszej 
budowie nie tylko dokładnością, ale i dotrzymywa-
niem terminów, więc myślę, że termin zakończenia 
prac nie jest zagrożony.

 Kolejna inwestycja starostwa jest prowadzona  
w Zespole Szkół Ogólnokształcących i Sportowych 
przy ulicy Gomulińskiego, gdzie powstaje pływal-
nia. Niecka już jest, kiedy cały obiekt będzie udo-
stępniony? 
To niezwykła inwestycja. W tych trudnych czasach 
ludzie mówią: zbliża się kryzys, a wy budujecie basen! 
Decyzja w tej sprawie zapadła ponad 5 lat temu, przed 
covidem, a obecnie jesteśmy na etapie prac wykoń-
czeniowych. Niecka pływalni jest wyłożona blachami 
ze stali kwasoodpornej, równocześnie trwają prace  
w szatniach i sanitariatach. Dziś mamy zaawansowanie 
w 75%, wszystko wskazuje na to, że zdołamy ukoń- 
czyć budowę z końcem roku. Ale później zaczną się 
odbiory, dlatego przewidujemy, że uruchomienie pły-
walni nastąpi w marcu przyszłego roku.

 Czy z pływalni będą mogli korzystać wszyscy 
pruszkowianie?
Z pływalni będą mogli korzystać przede wszystkim 
uczniowie szkół z Pruszkowa i naszego powiatu, ale 
będzie również udostępniana dla mieszkańców.

 Bilet będzie droższy od wstępu na miejską pły-
walnię Kapry czy może tańszy? 
Pracujemy nad tym, by bilet był tańszy, ale wstęp na 
pływalnię Kapry współfinansują gminy. Po zakończe-
niu konkursu i wyłonieniu dyrektora technicznego, to 
on zajmie się uzgadnianiem kosztów. 

 Następne ogromne przedsięwzięcie, które daje 
szansę osobom niepełnosprawnym, czyli  Zespół 
Szkół Specjalnych przy ulicy Wapiennej. Wiosną 
otwarto nową placówkę, ale to część planów inwe-
stycyjnych. 
To inwestycja o znaczeniu ponadregionalnym, ponie-
waż rzadko buduje się w tej chwili takie obiekty. A są 
potrzebne, mamy bardzo dużo chętnych do tej szkoły. 
Część budynku została oddana do użytku, podczas 
drugiego etapu budowy stworzymy przestrzeń do 

prowadzenia zajęć przysposabiających do zawodu. 
Wielkim szczęściem tego przedsięwzięcia jest wsparcie 
Fundacji Pruszyńscy, która podpisała porozumienie  
z powiatem na dofinansowanie w wysokości 50%  
kosztów budowy i wyposażenia. 

 Kończy się również budowa Powiatowego Cen-
trum Opiekuńczo-Mieszkalnego w Brwinowie, 
pierwszej  takiej placówki w powiecie. To cenna 
inicjatywa, która także będzie służyć osobom  
z niepełnosprawnościami. Jednak jest już opóźnie-
nie w oddaniu placówki, czym spowodowane? 
Ten obiekt uruchomimy na początku przyszłego 
roku. Obecnie trwają prace wykończeniowe. Opóź-
nienie spowodowane jest koniecznością wykonania 
robót dodatkowych, które na etapie przygotowania 
inwestycji były niemożliwe do przewidzenia m.in.  
przebudowa drenażu rolniczego, który ujawniono 
na etapie robót ziemnych, wprowadzenia zmian re-
alizacyjnych w zakresie bezpieczeństwa pożarowego  
i dostosowania budynku do obecnych przepisów oraz  
skomplikowane i niezależne od nas procedury zwią-
zane z przyłączeniem obiektu do sieci elektroener-
getycznej.

 Wstępnie planowano, że budowa centrum po-
chłonie ok. 5 mln złotych, tymczasem jest dwukrot-
nie wyższa. Dlaczego?
5 milionów to była kwota złożona we wniosku o do-
finansowanie Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej. Czekaliśmy dwa lata na dotację do tego 
zadania, otrzymaliśmy 2,78 mln zł. Kiedy zleciliśmy 
wykonanie dokumentacji, to był już okres wzrostu cen, 

cena kosztorysowa była znacznie wyższa i zdecydowa-
liśmy, że ograniczymy rozmiar tej inwestycji do kwoty, 
którą posiadamy. Zwracaliśmy się do resortu rodziny  
o dodatkowe pieniądze, ale ich nie otrzymaliśmy.    

 Jedną z długo planowanych inwestycji drogo-
wych jest Aleja Marii Dąbrowskiej w Komorowie. 
Po latach zmagań wreszcie jest podpisana umowa 
na remont.
Temat przebudowy pojawił się 16 lat temu, za czasów 
poprzedniego wójta wykonano dwa projekty budow-
lane, które nie zostały zaakceptowane przez stowarzy-
szenia mieszkańców Komorowa. Później był konkurs 
architektoniczny, który wygrała pracownia projekto-
wa z Lublina i ta koncepcja została zaakceptowana.  
Jednak w trakcie realizacji tego projektu, na wniosek 
stowarzyszeń z Komorowa, Wojewódzki Konserwator 
Zabytków uznał, że Aleja Marii Dąbrowskiej jest obiek-
tem zabytkowym. Konserwator po zapoznaniu się  
z projektem odrzucił propozycję lubelskiej pracowni, 
która nie zdecydowała się na opracowanie nowego 
projektu według wytycznych konserwatorskich. Ogło-
siliśmy nowy przetarg na projekt, uzgodnienia trwały 
półtora roku, później były dwa przetargi na wykonaw-

cę. I wreszcie 13 października, udało się podpisać umo-
wę z wykonawcą, który obecnie przygotowuje plan 
organizacji ruchu. To trudne zadanie, ponieważ Aleja 
Marii Dąbrowskiej jest główną drogą w Komorowie. 

 Spośród wielu remontów dróg powiatowych  
warto jeszcze powiedzieć o pracach w Piastowie  
czy samym Pruszkowie.
Najważniejszą inwestycją obecnie realizowaną jest 
ulica Broniewskiego w Pruszkowie współfinanso-
wana przez Piastów, czyli połączenie z wiaduktem 

budowanym przez miasto Pruszków i PKP PLK nad 
torami linii kolejowej. My ulicą Broniewskiego od-
prowadzamy ruch z tego wiaduktu poprzez ulicę 

Warsztatową, Długą, 3 Maja do autostrady. Po dru-
giej stronie wiaduktu miasto Pruszków przystąpiło 
do przebudowy ulicy Grunwaldzkiej. Synchronizacja 
działań jest tu istotna. Planowany termin zakończe-
nia prac to koniec marca przyszłego roku, ale robi-
my wszystko, by do końca roku uruchomić przejazd  
do ulicy Warszawskiej, ponieważ ruch został skierowa-
ny na ulicę Zdziarską i jest to bardzo uciążliwe. Koszt 
naszego odcinka ul. Broniewskiego to 8,4 mln złotych.  

 Przy obecnym stanie finansów zarządy miast, 
gmin czy powiatów muszą się starać o pozyskanie 
dofinansowania z innych źródeł. Jak Pan ocenia 
możliwości uzyskania wsparcia na inwestycje?  
Przez cztery lata korzystaliśmy z różnych funduszy, 
głównie z Polskiego Ładu na inwestycje drogowe. 
Oczywiście nigdy nie otrzymaliśmy dotacji na wszyst-
kie inwestycje, o które występowaliśmy. Natomiast  
w ostatnim czasie trzy nasze wnioski nie zostały 
uwzględnione: droga Hrabska w Raszynie czy budo-
wa ronda w Milęcinie i musimy te zadania zamrozić, 
ponieważ nasz budżet tego nie udźwignie. Bardzo li-
czyliśmy na dofinansowanie prac na ulicy Piłsudskiego 
w Piastowie, które będą kosztować ponad 23 miliony, 
ale nie dostaliśmy nic. Bardzo liczymy na uruchomienie 
funduszy z KPO, które umożliwią realizację tych projek-
tów, które są gotowe. Natychmiast możemy przystąpić 
do trzech inwestycji na kwotę ponad 40 milionów zło-
tych. W trakcie realizacji są kolejne dwa duże projekty 
w Brwinowie i Michałowicach. Liczymy, że wreszcie 
te unijne fundusze dotrą do nas i będzie normalnie!

Czekamy na fundusze z KPO 
Rozmowa z Krzysztofem Rymuzą – starostą pruszkowskim 

Zespół Szkół Specjalnych im. Ks. J. Twardowskiego w Pruszkowie

Powiatowe Centrum Opiekuńczo-Mieszkalne w Brwinowie

Otwarcie LO im. T. Kościuszki w Pruszkowie – I etap
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OGŁOSZENIE
o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Miejscowego Planu Zagospodarowania 
Przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego fragment miejscowości Żabia Wola (Obszar I) 
o pow. około 92ha wraz z prognozą oddziaływania na środowisko
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 977, 1506, 1597) w związku z art. 67 ust 3 pkt 4) ustawy 
z dnia 7 lipca 2023 roku o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym  
oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z dnia 24 sierpnia 2023 roku, poz. 1688) oraz Uchwały  
Nr 20/XVIII/2016 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 26 kwietnia 2016r. w sprawie przystąpienia  
do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Gminy Żabia Wola 
obejmującego miejscowość Żabia Wola w granicach administracyjnych, zmienionej Uchwałą 
Nr 12/L/2022 Rady Gminy Żabia Wola z dnia 16 lutego 2022 r. zawiadamiam o wyłożeniu  
do publicznego wglądu projektu Miejscowego Planu Zagospodarowania Przestrzennego  
Gminy Żabia Wola obejmującego fragment miejscowości Żabia Wola (Obszar I) o pow.  
około 92ha – obszar wyznaczony granicą administracyjną miejscowości Żabia Wola 
przylegający do granicy administracyjnej miejscowości Przeszkoda, Zalesie, Wycinki Osowskie, 
Huta Żabiowolska ograniczony ul. Warszawską wraz z prognozą oddziaływania planu  
na środowisko w dniach od 23 listopada 2023 roku do 15 grudnia 2023 roku poprzez:
– bezpośredni kontakt i obsługę obywateli w Sali Obsługi Mieszkańca Urzędu Gminy Żabia 
Wola (ul. Główna 3) w dniach pracy Urzędu w godz. od 9:00 do 15:00 lub mailowo pod adresem:  
urzad@zabiawola.pl;
– w wersji elektronicznej w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Gminy Żabia Wola (www.bip.
zabiawola.akcessnet.net).
Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w projekcie  Miejscowego Planu  
Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Żabia Wola obejmującego fragment miejscowości 
Żabia Wola (Obszar I) wraz z prognozą oddziaływania na środowisko odbędzie się dnia 4 grudnia 
(poniedziałek) o godzinie 15.00 w Urzędzie Gminy Żabia Wola (sala konferencyjna).
Zgodnie z art. 18 ust.1 ustawy z dnia 27 marca 2003 rok o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 977, 1506, 1597) w związku z art. 67 ust 3 pkt 4) ustawy z dnia 7 
lipca 2023 roku o zmianie ustawy o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z dnia 24 sierpnia 2023 
roku, poz. 1688) oraz stosownie do przepisów art. 39 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r.  
o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2023r., poz. 1094 z późn. 
zm.), każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego lub prognozie 
oddziaływania na środowisko, może wnieść uwagi i wnioski.
Uwagi do projektu planu oraz wnioski i uwagi do prognozy oddziaływania na środowisko należy 
składać na piśmie 
do Wójta Gminy Żabia Wola z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej  
i adresu, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w następujących formach:
•  w formie pisemnej do Urzędu Gminy w Żabiej Woli lub pocztą na adres: Urząd Gminy w Żabiej Woli, 

ul. Główna 3, 96-321 Żabia Wola,
•  ustnie do protokołu w Referacie Gospodarki Przestrzennej Urzędu Gminy w Żabiej Woli, ul. Główna 3,
•  za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich bezpiecznym 

podpisem elektronicznym na adres e-mail: urzad@zabiawola.pl.
w nieprzekraczalnym terminie do dnia 31 grudnia 2023 roku.
Uwagi i wnioski wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. 
Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków jest Wójt Gminy Żabia Wola.

Wójt Gminy Żabia Wola Piotr Rybka
OBOWIĄZEK INFORMACYJNY 

Na podstawie art. 13 ust. 1 i 2 Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z 27 kwietnia 2016 r. w 
sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu 
takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (Dz.U.UE.L. z 2016r. Nr 119, s.1 ze zm.) - dalej: „RODO” informuję, że:
1) Administratorem Państwa danych jest Gmina Żabia Wola reprezentowana przez Wójta Gminy Żabia Wola (ul. Główna 
3, 96-321 Żabia Wola, email: urzad@zabiawola.pl, tel: +48 46 858 27 00)
2) Administrator wyznaczył Inspektora Ochrony Danych, z którym mogą się Państwo kontaktować we wszystkich 
sprawach dotyczących przetwarzania danych osobowych za pośrednictwem adresu email: iod@zabiawola.pl lub 
pisemnie na adres Administratora. 
3) Państwa dane osobowe będą przetwarzane w celu uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego.
4) Państwa dane osobowe będą przetwarzane na podstawie:
- art. 6 ust. 1 lit. c  RODO, 
- ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. Kodeks postępowania administracyjnego,
- ustawy z dnia 27 marca 2003 roku o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym,
oraz art. 6 ust.1 lit. a RODO (na podstawie zgody) w przypadku danych podanych dobrowolnie.
5) Państwa dane osobowe będą przetwarzane przez okres 25 pełnych lat kalendarzowych, licząc od 1 stycznia roku 
następnego po roku, w którym nastąpiło zakończenie sprawy (26 lat) na Rozporządzenia Prezesa Rady Ministrów z dnia 
18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz instrukcji w sprawie 
organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych. W przypadku przetwarzania danych osobowych na podstawie 
odpowiedniej zgody, do momentu jej cofnięcia. 
6) Państwa dane nie będą przetwarzane w sposób zautomatyzowany, w tym nie będą podlegać profilowaniu.
7) Państwa dane osobowych nie będą przekazywane poza Europejski Obszar Gospodarczy (obejmujący Unię 
Europejską, Norwegię, Liechtenstein i Islandię).
8) W związku z przetwarzaniem Państwa danych osobowych, przysługują Państwu następujące prawa:
a) prawo dostępu do swoich danych oraz otrzymania ich kopii;
b) prawo do sprostowania (poprawiania) swoich danych osobowych;
c) prawo do ograniczenia przetwarzania danych osobowych;
d) prawo do cofnięcia zgody w dowolnym momencie bez wpływu na zgodność z prawem przetwarzania, którego 
dokonano na podstawie zgody przed jej cofnięciem,
e) prawo wniesienia skargi do Prezesa Urzędu Ochrony Danych Osobowych (ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa), w sytuacji, 
gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie danych osobowych narusza przepisy ogólnego rozporządzenia o ochronie 
danych osobowych (RODO);
9) Podanie przez Państwa danych osobowych jest obowiązkowe. Nieprzekazanie danych skutkować będzie brakiem 
realizacji celu, o którym mowa w pkt.3;
10) Państwa dane zostaną przekazane podmiotom zewnętrznym takim jak pracownia urbanistyczno-projektowa, na 
podstawie umowy powierzenia przetwarzania danych osobowych, a także podmiotom lub organom uprawnionym 
na podstawie przepisów prawa.

Żabia Wola, dn. 15.11.2023 r.

\\\ MICHAŁOWICE 

Popiersie Ignacego Jana 
Paderewskiego ufundowali 
mieszkańcy z budżetu 
obywatelskiego. Monument 
stanął na placu założonym 
w latach 30-tych ubiegłego 
wieku. .     

N arodowe Święto Niepodległości 
w Komorowie w tym roku było 

wyjątkowe. W 105. rocznicę na Placu 
Paderewskiego w Komorowie zorgani-
zowano piknik historyczny pt. „Komo-
rowski wehikuł czasu”. Wokół rozłoży-
stego Dębu Niepodległości – tak miesz-
kańcy określają drzewo imponujących 
rozmiarów – zgromadziły się tłumy 
mieszkańców i gości. Bohaterem był 
oczywiście Ignacy Jan Paderewski. O 
dokonaniach wybitnego kompozytora 
i męża stanu informowała interesują-
ca wystawa, a także film „Paderewski 
człowiek czynu, sukcesu i sławy”.

\\\   Plac Paderewskiego  
nosił jego imię za życia

Społeczność dopominała się o po-
mnik od wielu lat. Wśród inicjatorek 
jest Lidia Kuczyńska-Pilich, która przy-
pomniała, że patron placu pojawił się w 
latach 30. ubiegłego wieku. – Jesteśmy 
na jedynym placu w Polsce, któremu 
nadano imię Paderewskiego za jego ży-
cia. To oddaje ducha mieszkańców tej 
miejscowości – mówiła znana wszyst-
kim komorowianom aktywistka. Ducha 
patrona wywołali twórcy spektaklu, 
którzy podczas seansu spirytystycz-
nego (były popularne jeszcze na prze-
łomie XIX i XX w.), przypomnieli m.in. 
o roli Paderewskiego w wybuchu po-
wstania wielkopolskiego. 

\\\   Kapelusze, surduty  
i old mobile

Długie suknie i kapelusze, surdu-
ty i cylindry – wiele osób zadbało, by 

przenieść elementy historyczne Polski 
odzyskującej niepodległość, której nie 
byłoby bez Paderewskiego. – Wielki 
filantrop, wybitny pianista, człowiek, 
który czarował tłumy na koncertach, 
twórca jedynej polskiej opery wysta-
wionej w Metropolitan Opera – mówiła 
Małgorzata Pachecka, wójt gminy Mi-
chałowice. Dodała również: – Był Po-
lakiem, kiedy ludzie szukali na mapie 
Polski, był najlepszym ambasadorem 
Polski w świecie. 

\\\   Pomnik z brązu  
i piaskowca

Autorką popiersia Ignacego Jana 
Paderewskiego jest rzeźbiarka Dorota 
Dziekiewicz-Pilich. – Jestem wdzięczna, 
że mi Państwo zaufaliście i powierzyli-
ście wykonanie pomnika. Chciałam, by 
forma była minimalistyczna i była syn-
tezą postaci Paderewskiego – mówiła 
artystka, która jest m.in. autorką Sta-
tuetki Fryderyka – Nagrody Akademii 
Fonograficznej, a na co dzień mieszka 
nieopodal komorowskiego placu. Te-

raz dzięki wspólnemu wysiłkowi wielu 
osób, monument będzie zdobił miejsce 
spotkań i teren rekreacyjny mieszkań-
ców Komorowa. O Paderewskim, któ-
ry przyjechał do Warszawy 2 stycznia 
1919 r. z ogarniętej powstaniem Wiel-
kopolski, pisała – również mieszkają-
ca w Komorowie – Maria Dąbrowska: 
„Przyjechał Paderewski i witany był 
jak panujący Narodu. Czegoś podob-
nego w życiu nie widziałam. Te nieprze-
brane tłumy, idące z szumem morza, 
z nie milknącym na chwilę krzykiem 
entuzjazmu, z tym morzem ogni nad 
głowami, jakby z zapalonymi Świętego 
Ducha znamionami, czarowne były i 
mocne” – pisała powieściopisarka. 

\\\   Wspólne świętowanie
Piknik na Placu Paderewskiego 

był nie tylko radosnym świętowaniem 
odzyskania niepodległości i  lekcją hi-
storii, ale też sąsiedzkim spotkaniem 
mieszkańców Komorowa. Wszyscy 

podziwiali pokaz musztry konnej w 
wykonaniu Szwadronu Kawalerii 
Ochotniczej im. 23 Pułku Ułanów Gro-
dzieńskich. Kawalerzyści dali popis 
władania bronią białą z siodła, a póź-
niej stworzyli strefę zabaw dla dzieci. 
Podczas Święta Niepodległości nie 
zabrakło wspólnego śpiewania pieśni 
patriotycznych, a na finał ponad 200 
osób zatańczyło poloneza. 

Jolanta Erol

Paderewski w Komorowie! 
Patron placu na monumencie

Patron Placu Paderewskiego stanął 
na monumencie dzięki staraniom  
mieszkańców Komorowa
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Wyciąg z ogłoszenia Zarządu Powiatu Pruszkowskiego 
o przetargu na wydzierżawienie części nieruchomości 

Powiatu Pruszkowskiego.
1.  Zarząd Powiatu Pruszkowskiego ogłosił ustny nieograniczony przetarg na wydzierżawienie na 

cele rolnicze niezabudowanej nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów i budynków jako 
działka nr ew. 44 o pow. 10,0096 ha, obr. Parzniew, gm. Brwinów. uregulowanej w księdze wieczystej 
WA1P/00072501/4.

2.  Nieruchomość to działka niezabudowana, stanowiąca użytki: Lz III, R IIIa, R IIIb, R IVa, W-R IIIa, W-R IIIb.
3.  Przeznaczenie w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego 9 – U/URO – teren usług 

nieuciążliwych z preferencją usług związanych z obsługą rolnictwa. Nieruchomość posiada dostęp 
do drogi publicznej o kategorii powiatowej.

4.  Działka przeznaczona do wydzierżawienia na okres jednego roku na cele rolne.
5.  Cena wywoławcza rocznej stawki czynszu dzierżawnego wynosi: 27 500,00 zł brutto
6.  Wadium w kwocie 10% ceny wywoławczej, tj. 2 750 zł, płatne w polskich złotych, należy wpłacić  

na  rachunek bankowy: 94 1090 1056 0000 0001 4821 9688, tytułem: „wadium – dzierżawa 
 działki nr 44, imię i nazwisko lub nazwa przystępującego do przetargu”. Wadium powinno zostać 
zaksięgowane na wskazanym rachunku do dnia 7 grudnia 2023 r.

7.  Termin i miejsce przetargu: 12 grudnia 2023 r. godz. 10.00, w siedzibie Starostwa Powiatowego  
w Pruszkowie przy ul. Drzymały 30, w sali 201 na II piętrze.

8.  Wpłacone wadium zostanie zaliczone na poczet czynszu dzierżawnego nieruchomości.
9.  Ogłoszenie o przetargu zostało opublikowane w Biuletynie Informacji Publicznej oraz wywieszone  

na tablicy ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Pruszkowie.
10.  Szczegółowe informacje dotyczące przetargu można uzyskać pod numerem tel. 22 738-15-70.

„Jesteśmy na jedynym 
placu w Polsce,  

któremu nadano  
imię Paderewskiego  

za jego życia”
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Z goda Mazowieckiego Wojewódz-
kiego Konserwatora Zabytków 

na przesadzenie drzewa, której brak 
wstrzymał budowę nowej siedziby OSP 
w Milanówku, została wydana już po-
nad miesiąc temu. Mówi ona jednak, 
że można będzie drzewo przesadzić, 
dopiero jesienią przyszłego roku. Jeśli 
do tego czasu nie ruszyłyby prace bu-
dowlane, miasto straciłoby dotacje na 
budowę w wysokości 16 mln zł, jakie 
udało się na ten cel uzyskać.  Warun-
kiem uzyskania środków zewnętrz-
nych jest zakończenie inwestycji w 
wyznaczonym terminie. 

\\\   Czas pogania 
Miasto będzie więc zabiegać o 

przyspieszenie terminu przesadzenia 
dębu, tak aby było to możliwe już na 
wiosnę. Argumentem ma być to, że mi-
nie rok od czasu, gdy drzewo zaczęto 
przygotowywać do przesadzenia. A 
właśnie rok – jak wynika z decyzji kon-
serwatora – jest konieczny, aby drzewo 
można było przesadzić.

– Aby jednak nie tracić czasu, we 
współpracy z wykonawcą inwestycji, 
podzieliliśmy ją na etapy, czyli opra-
cowaliśmy plan umożliwiający nam 
rozpoczęcie budowy już teraz, a więc 
zanim drzewo zostanie przesadzone – 
mówi wiceburmistrz Paulina Gawroń-
ska. – W tym tygodniu rozpocznie się 
więc realizacja pierwszej części tej 

inwestycji, czyli tej, która nie naruszy 
ukorzenienia drzewa. Rozpoczęcie prac 
jest możliwe, gdyż miasto uzyskało już 
zgodę na budowę nowej siedziby OSP 
– dodaje. 

Na nową remizę czekają nie tylko 
strażacy z OSP, ale także straż miejska 
i ratownicy medyczni, gdyż także oni 
mają tam mieć, swoją siedzibę. Z tego 
też powodu ma ona stać się Milanow-
skim Centrum Bezpieczeństwa. 

Dodajmy, że zgodnie z harmono-
gramem budowy już w marcu zakoń-
czyła się rozbiórka dawnej strażnicy. A 
jak mówi Dariusz Kaczanowski prezes 

MPWiK, który buduje nową strażnicę, 
tej jesieni już powinny być wykonane 
fundamenty i mury nowego OSP. Czasu 
nie ma więc dużo. 

Dodajmy, że dąb, który ma być 
przesadzony, od wiosny jest systema-
tycznie podlewany, po to, aby nabrał sił, 
by zwiększyć jego szanse na przyjęcie 
się w nowym miejscu, zapewnia Jan 
Szymański przedstawiciel firmy Aspi-
racje Ogrodowe, która specjalizuje się 
w przesadzaniu drzew.  Zdaniem Jana 
Szymańskiego jest duża szansa, że to 
drzewo zachowa żywotność po prze-
sadzeniu, bo odległość, na jaką ma być 
przeniesione, jest niewielka, dlatego 
możemy mówić raczej o jego przesu-
nięciu – dodaje.

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Rusza budowa 
nowej siedziby OSP 

Wiceburmistrz Paulina Gawrońska zapowiada początek prac budowlanych  
na działce, gdzie w marcu rozebrana została stara siedziba OSP

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Już w 2021 roku miasto 
opracowało projekty   
rewitalizacji centrum. 
Zrealizowano plany 
modernizacji placów  
Króla Zygmunta Starego  
oraz Wolności. A co z dalszym 
ciągiem deptaka? Samorząd 
uzyskał już pozwolenie  
na modernizację ulicy  
11 Listopada. Jeśli uda się 
zdobyć dotację, prace  
mogą rozpocząć się już  
w przyszłym roku.     

P lac Zygmunta Starego i plac Wol-
ności stały się nie tylko ozdobami 

Grodziska Mazowieckiego. Dzięki in-
westycjom, jakimi były modernizacje 
tych miejskich przestrzeni, czterokrot-
nie zwiększyła się ich powierzchnia 
zielona. Co więcej, pod estetycznymi 
nawierzchniami ukryto system retencji 
wód opadowych. 

\\\   Czas iść dalej 
Podobny proces modernizacji ma 

przejść – w dwóch etapach inwesty-
cyjnych – ulica 11 Listopada. Projekt 
przewiduje tam także szereg nowych 
nasadzeń. Jak poinformowała nas Ka-
tarzyna Marcinkowska z urzędu gminy, 
w tej części deptaka pojawi się m.in. 
szpaler drzew. Zgodnie z planem zie-
leń ma być zwiększona aż o 25 proc. 
Oczywiście ważnym elementem planu 
modernizacji ulicy 11 Listopada jest 
także zadbanie o retencję wód. 

Będzie nie tylko zielono i ekolo-
gicznie, ale też estetycznie. Projekt za-
kłada pojawienie się na deptaku m.in. 
kamiennych gazonów, a także 30 ławek. 

Wzdłuż deptaka, zainstalowanych ma 
być 20 stylizowanych na gazowe no-
wych latarni. Wypięknieć ma również 
przestrzeń wokół pomnika Józefa Cheł-
mońskiego. Przewidziano tam instala-
cje nawiązujące do jego malarstwa w 
postaci m.in. rzeźb kuropatw. Pomnik 
malarza ma być wieczorem oświetlony. 

Po modernizacji, na ulicy 11 Listo-
pada wydzielony zostanie pas ruchu 
dla rowerzystów. Przejścia dla pieszych 
przy 1 Maja i Zondka oraz Limanow-
skiego będą dodatkowo oświetlone. Po-
nieważ te inwestycje dokończą reformę 
wizualną i ekologiczną centrum miasta, 
która rozpoczęła się od inwestycji na 
placu Zygmunta Starego, samorząd 
dołoży wszelkich starań, by pozyskać 
fundusze zewnętrzne i w nowym roku 
rozpocząć te inwestycje. Wszelkie nie-
zbędne pozwolenia są już uzyskane. 
Jak nas poinformowała Katarzyna Mar-
cinkowska, miasto ma pełną gotowość 

do rozpoczęcia tej inwestycji. Jednak, 
aby przeprowadzić modernizację całej 
ulicy 11 Listopada potrzeba ok. 17 mln 
zł. Gmina szuka więc dotacji, które bę-
dą pokrywać możliwie, jak największa 
część inwestycji, najlepiej ponad 80 
proc. całości jej kosztów.   

Beata Pawłowicz

Kiedy ciąg dalszy 
modernizacji  deptaka?

Pomnik malarza Józefa  
Chełmońskiego ma być wieczorem 
oświetlony

Dzięki latarniom stylizowanym na gazowe deptak może zyskać niezwykły 
klimat
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OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji 

o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej
Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania  

i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 162, z późn. zm.) zawiadamiam,  
że zostało wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Wójta Gminy Raszyn w sprawie 
wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej rozbudowy drogi 
gminnej nr 311107W ul. 19 Kwietnia na odcinku o dł. L=46,20 m od ul. Olszowej do ul. Spokojnej  
w miejscowości Rybie, gm. Raszyn, powiat pruszkowski. 
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 15, wieś Rybie: działki nr ew.: 435/44, 676/1, 677/1, 676/4 (działka powstanie z podziału dz. nr ew.  
676/2), 593/35. 
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 15, wieś Rybie: działki nr ew.: 591, 592, 593/36, 593/35, 676/3 (działka powstanie z podziału dz. 
nr ew. 676/2), 435/44, 1356, 1357/3, 1372, 1371, 1373, 1374, 435/14, 677/2, 677/1, 678/4, 435/23, 1384. 

 Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu 
(poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale Architektury 
Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, parter, stanowisko 
nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 00, nr wewnętrzny 432) poinformować osobę 
prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie wizyty  
w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie. 

OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji 

o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej
Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania  

i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r. poz. 162) zawiadamiam, że zostało 
wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek Prezydenta Miasta Pruszkowa  w sprawie wydania 
decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dotyczącej rozbudowy dróg publicznych 
gminnych ul. Traktowej i ul. Przejazdowej w Pruszkowie. 
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 14, Pruszków: działki nr ew.: 24/16 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 24/14), 54/2, 92, 
93/2, 93/3, 93/6 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 93/4), 117, 119, 133, 136/4 (działka powstanie 
z podziału dz. nr ew. 136/2).
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 14, Pruszków: działki nr ew.: 90, 148/1, 148/4, 95, 135, 94/3, 94/2, 93/5 (działka powstanie z 
podziału dz. nr ew. 93/4), 45/1, 136/1, 24/15 (działka powstanie z podziału dz. nr ew. 24/14), 136/3 
(działka powstanie z podziału dz. nr ew. 136/2).
obręb 15, Pruszków: działki nr ew.: 168/1, 189/2, 523.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z aktami sprawy w godzinach pracy urzędu 
(poniedziałek i środa 8:00-18:00, wtorek i czwartek 8:00-16:00, piątek 8:00-14:00) w Wydziale Architektury 
Starostwa Powiatowego w Pruszkowie; ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, sala WOM, parter, stanowisko 
nr 8 lub 9. Uprzejmie proszę telefonicznie (22 738 14 00, nr wewnętrzny 437) poinformować osobę 
prowadzącą sprawę (z wyprzedzeniem co najmniej jednodniowym) o planowanym terminie wizyty  
w celu zagwarantowania możliwości zapoznania się z aktami w wybranym terminie. 

Starosta Pruszkowski
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie zostały wywieszone wykazy nieruchomości Skarbu Państwa 
przeznaczonych do przekazania w formie darowizny na rzecz powiatu.

Zarząd Powiatu Grodziskiego
informuje, iż w dniach od 9.11.2023 r. do 29.11.2023 r. w siedzibie Starostwa Powiatu 
Grodziskiego w Grodzisku Mazowieckim przy ul. Dalekiej 11A i ul. Żyrardowskiej 48 (bud.A) 
na tablicach ogłoszeń został wywieszony wykaz nieruchomości Powiatu Grodziskiego 
przeznaczonych do sprzedaży. Wykaz został także zamieszczony na stronie internetowej 
www.powiat-grodziski.pl w dziale „Aktualności”, oraz w Biuletynie Informacji Publicznej 
adres strony www.bip.powiat-grodziski.pl w zakładce „Komunikaty i ogłoszenia”. 

 OGŁOSZENIE WÓJTA GMINY NADARZYN
Stosownie do art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku 

i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na 
środowisko (t. j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1094 ze zm.) zawiadamiam o przyjęciu: 

Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla Obszarów I-II we wsi Walendów 
uchwalonego uchwałą Nr LXXIII.954.2023 Rady Gminy Nadarzyn z dnia 30 sierpnia 2023 r. opublikowaną 
w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego z dnia 24 października 2023 r. poz. 11584, 
która wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa 
Mazowieckiego. 

Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części wsi Wolica uchwalonego 
uchwałą Nr LXXIII.955.2023 Rady Gminy Nadarzyn z dnia 30 sierpnia 2023 r. opublikowaną w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Mazowieckiego z dnia 24 października 2023 r. poz. 11585, która wchodzi  
w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Mazowieckiego.

Przedmiotowe uchwały są opublikowane na stronie internetowej https://bip.nadarzyn.pl/  
- Komunikaty i ogłoszenia, Planowanie Przestrzenne.

 Z treścią przyjętego dokumentu w wersji tradycyjnej jak i z uzasadnieniem, o którym mowa w art. 
42 pkt 2 i podsumowaniem postępowania w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko, 
o którym mowa w art. 55 ust. 3 ww. ustawy, można się zapoznać w siedzibie Urzędu Gminy Nadarzyn 
w Referacie Geodezji i Gospodarki Przestrzennej w pokoju nr 110 w godzinach pracy Urzędu (adres:  
ul. Mszczonowska 24, 05-830 Nadarzyn).

Wójt Gminy Nadarzyn Dariusz Zwoliński

Starosta Pruszkowski
uprzejmie informuje, że na urzędowej tablicy ogłoszeń oraz na stronach internetowych Starostwa 
Powiatowego w Pruszkowie zostały wywieszone wykazy nieruchomości Powiatu Pruszkowskiego 
przeznaczonych do sprzedaży.

\\\ MILANÓWEK 

Okazuje się, że klątwa 
wisząca nad willą Chimera 
w Milanówku i tajemniczym 
zniknięciem małżeństwa 
Drzewińskich nie jest niczym 
nowym, jeśli porównamy  
tę mroczną historię  
do wydarzeń, które 
rozgrywały się w Milanówku 
w latach 30. ubiegłego wieku.    

W brew pozorom w letnisku Mila-
nówek nie panowała idylliczna 

atmosfera, jak moglibyśmy to sobie wy-
obrażać. W wydaniu porannym z 10 
września 1926 r. „Kurier Warszawski” 
donosił: „Jeśli ktoś pragnie obecnie w 
Milanówku znaleźć wypoczynek i spo-
kój, to spotka go zawód”. 

\\\   Czarna legenda  
posterunku policji

Klątwa ciążyła nad milanowskim 
posterunkiem policji. Cztery zgony 
policjantów w krótkim czasie robiły 
wrażenie. 25 kwietnia 1922 r. wieczo-
rem, dokonano tam zabójstwa dwóch 
posterunkowych pełniących służbę 
patrolową. Bezpośrednim świadkiem 
zbrodni była 30-letnia Czesława Such-
tówna, przybyła z Warszawy w odwie-
dziny do swej ciotki. Przed dworcem 
spotkała dwóch policjantów, których 
zapytała o drogę. Okazało się, że idą 
w tym samym kierunku, więc zabrała 
się z nimi. Młoda kobieta była bardzo 
rada z tej propozycji, wieczór był bo-
wiem wyjątkowo mroczny i czuła się 
nieswojo. Poszli wzdłuż nasypu ko-
lejowego, przyświecając sobie drogę 
służbowymi latarkami. Po kilku minu-
tach zamajaczyły przed nimi sylwetki 
dwóch mężczyzn idących z naprzeciw-
ka. Na pytanie jednego z policjantów: 
„Kto idzie?”, padła odpowiedź: „Swój, 
swój”. Drugi osobnik dodał: „Robot-
nicy z Grodziska”. Policjantów nie 
zadowoliła jednak ta odpowiedź, za-
żądali okazania dowodów osobistych. 
Nieznajomi sięgnęli do kieszeni, ale 
zamiast dokumentów w ich dłoniach 
pojawiły się pistolety. Bez słowa kilka-
krotnie pociągnęli za spust. Ugodzony 
kulą w lewy bok, 27-letniWładysław 
Szymański, zginął na miejscu. Jego ko-
lega z patrolu, 41-letni Jan Laskowski, z 
przestrzelonym płucem zdołał odbiec 
jeszcze kilka metrów, nim padł. Bandy-
ci zniknęli w ciemnościach. W Grodzi-

sku Mazowieckim odbył się pogrzeb 
zamordowanych policjantów. Stał się 
on wielką manifestacją mieszkańców 
przeciw szalejącemu bandytyzmowi.  
Zabójcy policjantów stanęli przed plu-
tonem egzekucyjnym. Sąd nie znalazł 
dla nich okoliczności łagodzących. Pre-
zydent RP także nie skorzystał z prawa 
łaski. Sprawiedliwości stało się zadość. 
Jakby tego było mało, 21 marca 1934 
roku, po kłótni z żoną, samobójstwo 
popełnił Józef Branecki – komendant 
policji w Milanówku. Z kolei 20 sierpnia 
1934 r. samochód z nowym komendan-
tem policji, starszym posterunkowym 
Kornatką, uderzył w słup telegra-
ficzny. Kilka dni później komendant  
zmarł. 

Dużym problemem były ciężkie 
warunki pracy policjantów, co prowa-
dziło m.in. do alkoholizmu w szeregach 
mundurowych. Na patrole chodzili z 
piersiówkami, dzisiaj powiedzieliby-
śmy z „małpkami” na rozgrzewkę. Ska-
zą na wizerunku milanowskiej policji 
było też wymuszanie na zatrzymanych 
zeznań siłą. 

Wzrost przestępczości w latach 30. 
miał też bezpośredni związek z wiel-
kim kryzysem ekonomicznym, który 
zza oceanu dotarł do Europy i do Polski. 
Niektórzy nie wytrzymywali i strzelali 
sobie w łeb, a powszechny dostęp do 
broni to ułatwiał. Efektem była też 
plaga włamań do domów na terenie 
Milanówka. Przestępstw dokonywali 
często przyjezdni rabusie z Warszawy. 

\\\   Śmierć szofera  
i fabryka aniołków

Dużym echem odbiło się w społe-
czeństwie zabójstwo szofera Stanisła-

wa Kozłowskiego, które miało miejsce 
22 lipca 1926 roku. Od tego wydarzenia 
taksówkarze zaczęli bać się o swoje ży-
cie. Zapanowała swego rodzaju psycho-
za. Rok później, jak donosiła ówczesna 
prasa, teściowa strzelała do swego 
zięcia, co dało przyczynek do dyskusji 
nad relacjami teściowa – zięć i teściowa 
– synowa.

 Lata trzydzieste ubiegłego wieku 
to też szczyt dyskusji o aborcji. Było 
to związane także z ukazaniem się w 
1929 roku felietonów Tadeusza Boy-
-Żeleńskiego „Piekło kobiet”. W 1930 
roku w Milanówku została rozbita tzw. 
fabryka aniołków. Akuszerka, wraz ze 
swoją matką, zostały oskarżone o dzie-
ciobójstwo. Były malwersacje na pocz-
cie, kradzieże węgla, nieudana próba 
podpalenia kościoła św. Jadwigi przez 
byłego kościelnego, zamieszki na wie-
cach politycznych oraz seria wypadków  
na torach.

\\\   Milanówek  
jak Milwaukee

Zdarzały się historie zabawne, 
np. gdy przez pomyłkę szeryf w Mil-
waukee w USA, odebrał przesyłkę 
zawierającą informacje o działalności 
w przedwojennej Polsce komunistycz-
nych organizacji. Po przetłumaczeniu 
korespondencji z języka polskiego na 
angielski okazało się, że miała trafić 
do... Milanówka. 

Te i inne historie, których próżno 
szukać w oficjalnych informacjach, 
prezentuje podczas spotkań w Starym 
Kinie – filii Milanowskiego Centrum 
Kultury Stowarzyszenie Milanowianki. 

Sławomir Sadowski

Zbrodnie w stylu retro

Budynek kina Orzeł przed wojną

\\\ POWSTANIE LODOWISKO  
13 listopada zakończył się termin składania ofert na  uruchomienie lodowiska w Brwinowie. Samorząd planuje 
otworzyć ślizgawkę 6 grudnia. 
Lodowisko ma być zimową atrakcją, co ważne –  bezpłatną. Będzie otwarte codziennie w godz. 9.00-14.00 oraz 15.00-21.00, 
z zastrzeżeniem, że w godzinach nauki, pierwszeństwo będą miały grupy szkolne. Wykonawca wybrany w przetargu musi 
zapewnić dostawę, montaż, uruchomienie, obsługę oraz demontaż po sezonie lodowiska wraz z systemem chłodniczym 
i agregatem, bandami oraz oświetleniem i nagłośnieniem. Poza tym obok lodowiska ma stanąć wiata, która będzie pełnić 
funkcję szatni, a także wypożyczalnia łyżew i kasków. Ma być też udostępniona możliwość ostrzenia własnych łyżew.  
W warunkach przetargu zapisano wymiary lodowiska: 20 m x 40 m. Samorząd Brwinowa planuje otworzyć lodowisko  
w Mikołajki, 6 grudnia i zamknąć 29 lutego przyszłego roku. 

\\\ BRWINÓW 
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\\\ PRUSZKÓW 

Piłkarze z Pruszkowa rzutem 
na taśmę pokonali w piątek 
Motor Lublin, dzięki czemu 
na ten moment nie znajdują 
się już w strefie spadkowej 
Fortuna 1. Ligi.   

M imo wielu dobrych momentów 
przed 15. kolejką Znicz ostatni 

swój mecz w lidze wygrał 16 września, 
pokonując wówczas na wyjeździe Polo-
nię Warszawa. Od tamtego czasu klub 
zaliczył porażki 1:2 ze Stalą Rzeszów i 
GKS Tychy, wysoko przegrał wyjazdo-
we starcie z Wisłą Kraków (2:6) i uległ 
0:2 Arce w Gdyni. Optymizmu mogło 
dodawać domowe spotkanie z Miedzią 
Legnica – po dobrym początku Prusz-
ków prowadził 1:0, ale spadkowicz z 
PKO Bank Polski Ekstraklasy odrobił 
straty w drugiej połowie i obie ekipy 
podzieliły się punktami. W listopadzie 
w rywalizacji na dole tabeli lepsi oka-
zali się z kolei gracze Chrobrego Gło-
gów, którzy mogli świętować triumf 1:0 
wywalczony w końcówce. Na szczęś-
cie zespół Znicza potrafił się podnieść 
i wreszcie zakończył serię meczów bez 
wygranej.

\\\   Skazywani na pożarcie
Przed pierwszym gwizdkiem sę-

dziego zdecydowanym faworytem 
piątkowego starcia na stadionie w 
Pruszkowie był Motor Lublin. Pod ko-
niec października beniaminek wygrał 
2:0 ze znajdującą się wtedy na czele 
Fortuna 1. Ligi Odrą Opole. W kolejce 
poprzedzającej mecz ze Zniczem ekipa 
z Lublina zremisowała z kolei z Wisłą 
Płock, choć prowadziła aż do 90 minu-
ty. Podopieczni trenera Mariusza Misiu-
ry byli więc skazywani na pożarcie, jed-
nak udało im się zaskoczyć wszystkich i 
sięgnąć po komplet punktów.

Nie było to najpiękniejsze widowi-
sko. Gospodarze mieli dobrą okazję w 

23. minucie, gdy mocny strzał Wiktora 
Nowaka obronił Kacper Rosa. W dru-
giej połowie z rzutu wolnego próbo-
wał Mateusz Grudziński. Choć pozycja 
w tabeli na to nie wskazywała (Motor 
blisko miejsca gwarantującego baraże 
o awans, Znicz w strefie spadkowej), to 
miejscowi przeważali. Kwadrans przed 
końcem regulaminowego czasu gry po-
nownie z dystansu starał się umieścić w 
piłkę w siatce Nowak, ale futbolówka 
minęła słupek bramki gości. Drużyna 
z Lublina również się uaktywniła w 
ofensywie, prowadziła grę, ale od 84. 
minuty musiała radzić sobie w 10, po-
nieważ swoją drugą żółtą kartkę zo-
baczył Arkadiusz Najemski. Znicz do 
samego końca walczył o zwycięstwo i 
wtedy tzw. wejście smoka zaliczył Kry-
stian Tabara. 22-latek, który niedługo 
wcześniej pojawił się na murawie, 
zmieniając Jakuba Wójcickiego, niczym 
rasowy snajper sfinalizował zabójczy 
kontratak pruszkowian w praktycznie 
ostatniej akcji meczu.

\\\   Ciężki terminarz
– Ja nigdy nie stracę wiary w tę dru-

żynę. Zawsze będę stał za nią murem i 
obojętnie, co się będzie działo, będzie 
ona dla mnie priorytetem – powiedział 

podczas pomeczowej konferencji pra-
sowej szkoleniowiec Znicza Mariusz 
Misiura.

Wiele ciepłych słów w stronę 
przeciwnika skierował również trener 
lublinian.

– Generalnie uważam, że był to 
mecz na remis. Jeżeli jedna drużyna 
miałaby go wygrać, to był to Znicz 
Pruszków. Serdecznie gratuluję trene-
rowi i drużynie z Pruszkowa – przyznał 
prowadzący Motor Lublin Goncalo Feio.

Dzięki wygranej Pruszków wyszedł 
ze strefy spadkowej i z identycznym do-
robkiem punktowym (14 punktów) co 
będąca niżej Resovia Rzeszów zajmuje 
15. miejsce w ligowej tabeli. Stawkę 
zamykają Podbeskidzie Bielsko-Biała 
(13 oczek) i Zagłębie Sosnowiec (11). 
Po przerwie na reprezentację drużynę 
czekają bardzo trudne starcia.

W niedzielę 26 listopada w Płocku 
piłkarze w żółto-czerwonych trykotach 
zmierzą się z miejscową Wisłą. Ostatnie 
spotkanie rundy jesiennej zaplanowa-
no zaś na 3 grudnia – wtedy Znicz po-
dejmie u siebie Odrę Opole. Liczymy na 
to, że zawodnikom znów uda się spra-
wić niespodziankę i udanie pożegnają 
się z kibicami w 2023 roku.

Rafał Lipski

Upragnione 3 punkty Znicza

Piłkarze Znicza sprawili swoim kibicom wspaniałą niespodziankę
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Tenisiści stołowi Dartom 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki 
wygrali kolejne ligowe 
spotkanie i umocnili się  
na fotelu lidera tabeli Lotto 
Superligi.      

O becny sezon układa się znakomi-
cie dla reprezentantów grodzi-

skiego klubu. Choć drużynie nie udało 
się pokonać Global Pharma Orlicz (1:3) 
i ekipy ASTS Olimpia-Unia Grudziądz 
(2:3), wszystkie pozostałe mecze za-
kończyły się triumfami Dartom Bogo-
rii. W zeszłym tygodniu naprzeciwko 

zawodników drużyny trenera Tomasza 
Redzimskiego stanęła Petralana TTS 
Polonia Bytom.

Rywale z województwa śląskiego 
również charakteryzowali się wyso-
ką formą. Przed tym meczem Polonia 
mogła pochwalić się 5 zwycięstwami, 
mając na koncie jeszcze 2 porażki. 
Spotkanie na szczycie zapowiadało się 
wyjątkowo emocjonująco i kibice, któ-
rzy zgromadzili się w grodziskiej hali 
sportowej, na pewno nie mieli prawa 
narzekać na brak ciekawych akcji.

W pierwszym pojedynku Grek 
Panagiotis Gionis pokonał 3:2 Patryka 

Zatówkę (11:7, 7:11, 11:9, 10:12, 6:3). 
Następnie Miłosz Redzimski poradził 
sobie 3:1 ze Szwedem Viktorem Brod-
dem (11:9, 5:11, 11:5, 11:6). Wygranej 
nie udało się odnieść Jinowi Takuyi – 
Japończyk prowadził już 2:0, ale osta-
tecznie uległ 2:3 Patrykowi Chojnow-
skiemu (12:10, 11:5, 6:11, 6:11, 4:6). Na 
koniec Gionis zmierzył się z Broddem. 
Mimo że rywal lepiej zaczął, doświad-
czony tenisista stołowy Gladiatorów 
zwyciężył 3:1 (7:11, 11:6, 11:5, 11:3) 
i lider tabeli mógł świętować ważny 
triumf nad wiceliderem.

Po 8 kolejkach dorobek Dartom 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki wynosi 
18 punktów i zespół posiada 5 oczek 

przewagi nad Polonią Bytom. Zawod-
nicy mieli kilka dni odpoczynku, ale 
już 17 listopada o godzinie 18 ich ry-
walem na wyjeździe będzie Balta KS 
AZS AWFiS Gdańsk. 19 listopada o 16 
klub czeka za to domowa rywalizacja 
z Akademią Zamojską. Starcia te bę-
dą stanowić przedsmak pojedynku 
Ligi Mistrzów z niemieckim TTC Neu-
-Ulm (środa 22 listopada o 17.00 w 
Grodzisku Mazowieckim). To będzie 
prawdziwa uczta dla miłośników tego  
sportu.

Rafał Lipski

Bogoria na czele

Dartom Bogoria to najsilniejszy zespół Lotto Superligi
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POZIOMO: 
1) ... Południowej Afryki, kraj; 2) stolica 
Rumunii; 3) włoski samochód sportowy; 
4) nauka o zwierzętach; 5) kosmodrom 
w Kazachstanie; 6) końcowa część pal- 
ca; 7) przewidywanie pogody w tele- 
wizji; 8) dawny ściek uliczny; 9) inaczej 
o Anglikach; 10) Maria, autorka „Plastu- 
siowego pamiętnika”; 11) był nim Ser- 
giej Bubka; 12) wieś „Ani z Zielonego 
Wzgórza”; 13) osoba chorobliwie kra- 
dnąca drobne rzeczy; 14) hiszpański 
region z Sewillą; 15) stolica Pakista- 
nu; 16) technika graficzna w drzewie; 
17) dymisja, ustąpienie króla; 18) walu- 
ta Wenezueli; 19) inaczej o pelargonii;  
20) dawny karczmarz; 21) ksiądz, duchow- 
ny; 22) stare, zniszczone rzeczy; 23) ob- 
sługują gości w restauracji; 24) antar 
patagoński, ryba; 25) Krzysztoń, piosen- 
karka; 26) na psim pysku; 27) włoska 
kraina z Turynem; 28) sopleniec, nawis  
w jaskini; 29) kierownik oddziału szpitala. 

PIONOWO: 
2) bójka, rozróba; 5) między tenorem  
a basem; 13) pocztowy na kopercie;  
14) Sari, śpiewaczka operowa; 18) ciasto 
na tort; 19) pierwiastek Ge; 30) obcisły 
na głowie pływaka; 31) kawalerski przed  
ślubem; 32) teren szkoleniowy dla żoł- 
nierzy; 33) amerykański stan z Phoenix; 
34) grząski, podmokły teren; 35) inaczej 
K2, ośmiotysięcznik; 36) płynie w Sulla- 
na; 37) stan USA ze stolicą Montgo- 
mery; 38) największa wyspa Tanimbaru; 
39) bolec łączący blachy; 40) grecka  
bogini miłości; 41) szwedzki samochód;  
42) zwyczajne to kawony; 43) rzeka  
w Czarnobylu; 44) i Matejko, i Brzechwa; 
45) Świątek, polska tenisistka; 46) Hono- 
re, napisał „Ojca Goriot”; 47) Ariel, były 
premier Izraela; 48) druga największa 
wyspa Grecji; 49) sito z dużymi otworami; 
50) stolica Kirgistanu; 51) inaczej okręg, 
rewir; 52) greckie boginie wdzięku;  
53) najwyższa góra w Kanadzie; 54) ko- 
nik szachowy inaczej; 55) drogocenny 
kamień; 56) francuska kraina ze Strasbur- 
giem; 57) Indianin z czubem na głowie; 
58) mała Agata; 59) inaczej o sprzedawcy.

\\\ KAJETANY 

Prof. Henryk Skarżyński, 
założyciel Światowego 
Centrum Słuchu w Kajetanach, 
został honorowym członkiem 
Polsko-Amerykańskiego 
Towarzystwa Medycznego.     

P rofesor Henryk Skarżyński to wy-
bitny i ceniony na całym świecie 

otochirurg, który jest założycielem i dy-
rektorem Instytutu Fizjologii i Patologii 
Słuchu w Warszawie oraz Światowego 
Centrum Słuchu w Kajetanach. Prze-
prowadził pierwszą w Polsce operację 
wszczepienia implantu ślimakowego 
(1992 r.), czyli elektronicznej protezy 
słuchowej, jak również wprowadził w 

Polsce telemedycynę i wiele innych in-
nowacji medycznych. Jego osiągnięcia 
w dziedzinie medycyny są nie do prze-
cenienia, a liczba przeprowadzonych 
operacji przekroczyła już 230 tysięcy.

\\\   Z pasją i zaangażowaniem
Ceremonia przyznania prof. Skar-

żyńskiemu prestiżowego wyróżnienia 
miała miejsce w Chicago podczas ju-
bileuszowego balu Polsko-Amerykań-
skiego Towarzystwa Medycznego, z 
udziałem najwybitniejszych polonij-
nych medyków na świecie. – Robiłem 
i robię tylko to, co potrafię najlepiej i 
do czego czułem wewnętrzne powo-
łanie. Wszystko to robię z pasją i za-
angażowaniem. W całym moim życiu 
i działalności kieruje się takimi war-

tościami jak: ochrona życia, wolności, 
bezpieczeństwa osobistego i godnego 
życia. Jestem wdzięczny, że zostało to 
docenione – mówił podczas uroczysto-
ści prof. Henryk Skarżyński. Światowe 
Centrum Słuchu Instytutu Fizjologii i 
Patologii Słuchu w Kajetanach otwarto 
w 2012 roku. Placówka współpracu-
je z instytutami w Polsce i za granicą 
oraz szkoli specjalistów z placówek z 
całego świata. Polsko-Amerykańskie 
Towarzystwo Medyczne (PAMS) zało-
żono w 1946 roku. Przez lata stało się 
największą i najbardziej wpływową 
organizacją zawodową lekarzy, den-
tystów i weterynarzy poza granicami 
Polski. Towarzystwo kultywuje pol-
skie tradycje i dba o relacje z innymi 
organizacjami zawodowymi w Stanach 

Zjednoczonych, Polsce i na całym świe-
cie. Jego członkowie to nie tylko uznani 
specjaliści, emanujący kompetencjami, 
ale też filantropią i przyjaźnią.

Anna Żuber

Ogromne wyróżnienie dla założyciela 
Światowego Centrum Słuchu

Prof. Henryk Skarżyński odebrał  
prestiżowe wyróżnienie w Chicago
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 DAM PRACĘ 
 Zatrudnimy instalatora/pomocnika  

instalatora wod-kan, C.O. i CWU,  
wentylacji mechanicznych  
oraz klimatyzacji. Wymagane prawo  
jazdy kat. B. Ofertujemy umowę o prace 
na pełny etat. Wymagane prawo jazdy 
kat. B. Kontakt: 511 106 892 

 Zakład mięsny zatrudni: produkcja,  
pakownia, magazyn, tel. 606 259 458

 Od zaraz Góra Kalwaria Zatrudnię  
lakiernika, pomocnika, pomoc na halę, 
auta ciężarowe, kosmetyki, mile widziane 
spawanie tel. 509 237 779

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36

 Pomoc w kuchni cały etat Piaseczno 
227568337 

 Ekspedientkę do sklepu spożywczego 
„Groszek” w Bobrowcu, możliwość  
zakwaterowania, tel. 508 238 586 

 Przyjmę do pracy ślusarza - spawacza, 
pomocnika ślusarza - spawacza oraz po-
mocnika mechanika, okolice Tarczyna, 
tel. 604 626 444 

KUPIĘ  
 Kupię ciągniki rolnicze, stare  

motocykle wsk, simson, fiat 125p itp.  
Tel 721-029-688. 

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418   

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną. Tel. 797 231 465

SPRZEDAM  
Skład Opału w Prażmowie oferuje:  
węgiel: kostka, orzech, ekogroszek,  
koks, miał, pellet, tel 22 727 07 00,  

czynne: od pn-pt 7-16, sob 7-13 
 Sprzedaż drewna kominkowego 

885910910 
 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 

791 394 791    
USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI.  

TEL. 501624562 

 Wycinka drzew tel. 505 591 721             

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

 Elektryczne, Hydrauliczne, Gipsy,  
Glazura tel. 606 34 80 66 

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI 
 Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 Ogrodnicze, wywóz gałęzi 519874891 

 wykonam remonty mieszkań, prace  
ogólnobudowlane, stolarskie, 510179049 

 Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody-pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

Złota rączka tel. 571 207 247 

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30 

Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 ŚWIADECTWA CHARAKTERYSTYKI  
ENERGETYCZNEJ 502-048-125 

 Hydroizolacje bitumiczne, dachy, tarasy 
tel. 791 549 007

Pranie dywanów, kanap.  
Tel-669 445 400 

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

Pracownia Tapicerska tel. 502-908-661

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, 
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Obwoźny skup złomu tel. 501 314 711 

 Cyklinowanie, renowacja parkietów  
669-971-494 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998 

 Hydraulik - złota rączka  
tel. 733 159 220 

 Kominiarz tel. 500 214 632 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 USŁUGI KOPARKO-ŁADOWARKĄ,  
TEL-516 231 786 

 Hydraulika tel. 602 651 211

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY 
600 421 203 

 Elektryk, tel-666 890 886 

 TYNKI GIPSOWE i TRADYCYJNE  
604415352 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721        

 Przeprowadzki tel. 505 591 721                       

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721           

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Remonty, tel. 609 926 758

 Usługi stolarskie, schody,  
tel. 510 128 912 

AUTO-MOTO KUPIĘ
 Skup aut i złomowanie  

tel. 501 314 711 

 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

 SKUP AUT NA KASACJĘ 508206738   

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ
 Kupię dom, mieszkanie lub działkę,  

Warszawa i okolice, 737768446

 KUPIĘ DOM LUB MIESZKANIE  
ZA GOTÓWKĘ w każdym stanie.  
Może być zadłużone, z komornikiem,  
z problemami prawnymi i in.,  
także udziały. Tel. 888-062-333 

 KUPIĘ ZA GOTÓWKĘ KAŻDĄ  
NIERUCHOMOŚĆ Z PROBLEMEM  
PRAWNYM, ZADŁUŻONĄ, UDZIAŁY  
W NIERUCHOMOŚCIACH.  
TEL: 786-805-828        

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM
 Sprzedam dom 200 m2, działka  

4000 m2, przy ścianie lasu, okolica  
willowych domów, 2,5km od Góry 
Kalwarii, dogodny dojazd do Piaseczna, 
cena 900 tys. tel. 571 513 300

 Sprzedam 4,30 ha na granicy  
gminy Chynów i gminy Prażmów,  
tel. 608 867 053 

 Działki rekreacyjne leśne, Prażmów, 
 tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM
 Posiadamy 120 miejsc noclegowych  

w miejscowości Prażmów, przy trasie 
Grójec-Piaseczno ok 35 km na południe 
od Warszawy. Niskie ceny od 25 zł  
za łóżko. Polecamy śniadania  
i obiadokolacje. Zorganizujemy imprezy 
okolicznościowe. Zapraszamy na pobyt 
krótko i długoterminowy.  
tel. 537 370 420

Małżeństwo z dwójką dzieci  
wynajmie mieszkanie w Piasecznie. 

Tel.731 163 646 

NAUKA 
 Matematyka, 664 438 144  

ZDROWIE 
 Protezy zębowe naprawa.  

Tel-502 031 221   

MATRYMONIALNE 
 Miła Pani po 60 pozna miłego  

i zmotoryzowanego Pana 65+  
tel. 451 212 266    

FINANSE 

 KSIĘGOWOŚĆ, PŁACE, ZUS  
- bezstresowo, profesjonalnie,  

kompleksowo. Kontakt - Messenger, 
WhatsApp, telefon, mail, osobisty.  
Możliwość zdalnego załatwiania  

wszelkich spraw.  
Biuro Prawno-Podatkowe działa  

1995 r. - bez „wpadki”.  
502088028; biuro@e-pit.net  

Zapraszamy serdecznie.

 Pożyczki on-line lub z dojazdem  
do klienta, minimum formalności,  
szybka realizacja, duża przyznawalność 
tel. 664 406 374

RÓŻNE 
 Złom wywiozę, 669445400
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